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UVODNIK 

 
 
Cijenjene kolegice i kolege, 
 
 

Ovaj dvobroj Psihologa kasni! Mada smo ga planirali ranije završiti i početkom lipnja poslati našim vjer-
nim čitateljima, nije išlo. A neke druge članke koje smo trebali obvezno uvrstiti u ovaj dvobroj stigli su 
nam tek početkom srpnja. Neke članke, na žalost, nismo niti mogli smjestiti u ovaj broj i pričekat će pro-
sinac. Tako je to u novinarstvu – vrlo stresno! 
 
Čekajući tako zaključenje ovog broja, stigla je i jedna lijepa vijest – postat ćemo 28. država, članica EU, i 
to 2013., u srpnju. Naravno, Europa nema alternative, to je već jasno i pticama na grani. A koliko je naša 
psihologijska struka od svojih početaka do danas bila zapadnoeuropske provenijencije, nitko ne dvoji. Pa 
prvi laboratorij za eksperimentalnu psihologiju imali smo nekoliko desetaka godina poslije Wundta, prva 
žena, Hrvatica, doktorica psihologije, Elza Kučera svoj doktorat je stekla 1910. godine, naša sveučilišta i 
studiji psihologije nastali su prema zapadnoeuropskim konceptima, konačno je i naš Marko Marulić 
(Splićanin) autor termina „psihologija“. Osobno se svemu ovome jako radujem. Doduše, nisam siguran 
koliko ćemo se obogatiti iz europskih fondova, povećati proizvodnju, smanjiti nezaposlenost, koliko će 
umirovljenici, radnici i seljaci živjeti bolje i sve ono ostalo. Ali jako vjerujem da će nas ulazak u Europsku 
zajednicu uputiti na važnost nekih zaboravljenih općih društvenih vrijednosti kao što su solidarnost, poš-
tenje, briga za opće dobro, vjerujem u manje demagogije, lijeve i desne, vjerujem da će se cijeniti rad, 
siguran sam da ćemo poboljšati svekoliki status naše struke. Ulazimo među najrazvijenije zemlje u svije-
tu, a one nisu slučajno takve. I imat ćemo puno toga od njih za naučiti, a kao što rekoh, imamo im nešto i 
za doprinijeti. U EFPA-i smo već petnaestak godina, a lijepa vijest stigla je iz Europske federacije udruga 
studenata psihologije – zadarski student psihologije Vedran Lešić izabran je za novog predsjednika 
EFPSA-e. A europsku nagradu za poseban doprinos psihotraumatologiji dobio je profesor Dean Ajdu-
ković. Srdačno čestitamo uvaženim kolegama, opširnije prikaze donijet ćemo u sljedećem broju Psiho-
loga. 

 
I malo iz sadržaja ovog broja: pokušavamo kronološki pratiti događanja u našoj psihološkoj zajednici, 
zabilježiti različite ljude i događaje, nastojimo da nam ne promaknu neki bitni momenti, vjerujemo da će 
te čitajući ovo izdanje prepoznati o čemu govorim. Od razgovora s razlogom s uvaženom kolegicom, dr. 
Gordanom Buljan Flander, do razgovora s trenutačnim predsjednikom EFPA-e, dr. Robertom Roeom, 
zatim je tu detaljno izvješće s 4. Tjedna psihologije, izvješće s jubilarnih, 20. Dana Ramira i Zorana Buja-
sa, drugi nastavak priče o Psihologijskom laboratoriju iz pera prof. Želimira Pavline, kolumna Krunos-
lava Matešića, priče iz rada županijskih društava psihologa, stručnih sekcija HPD-a, psihoterapijski ku-
tak, rubrika o međunarodnim aktivnostima, nastavak serije o hrvatskim psiholozima u svijetu, sadržaji iz 
Hrvatske psihološke komore i t.d. Vjerojatno su neka događanja i propuštena (ja znam za jedno), ali – 
ako se tekst ne dostavi, nemremo ga izmisliti, to naprosto ne bi bilo lijepo. Zato – šaljite tekstove, predla-
žite i nove sadržaje, javite nam se. 
 
Želimo vam ugodan ljetni odmor, 
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Svatko od nas trebao bi promisliti što on kao stručnjak može dati za struku sa svog radnog mjes-
ta, svoje pozicije i iz svog područja djelovanja.  

Žalosno je da u zdravstvu imamo status nezdravstvenih djelatnika, te da u nekim zdravstvenim 
ustanovama psiholog mora raditi na uputnicu za psihijatra, ili pregled psihologa služi samo kao 

"laboratorijska pretraga", tj. od nas se traži samo testiranje.  
Naša strukovna udruženja trebaju puno više biti prisutna u javnosti, jer se dosad pokazalo da se 

adekvatnom suradnjom s medijima može utjecati i na značajne promjene u društvu.  
Općenito, mislim da smo kao stručnjaci premalo povezani u angažmanu na promicanju struke i 

afirmaciji psihologa u javnosti. 

 
1. Na početku ovog razgovora, 
čestitke za nagradu Grada Za-
greba i nagradu „Snježana 
Biga Friganović“ koju Vam je 
dodijelila Hrvatska psihološka 
komora, ali i za Vaš nastup - 
predavanje u Ujedinjenim na-
rodima, što je posebno odjek-
nulo u hrvatskoj psihološkoj 
javnosti. Kako je do toga doš-
lo? Što ste zapravo radili na 
East Riveru? 

 
Zahvaljujem za čestitke. U Uje-
dinjene narode sam pozvana da 
kao ekspert Vijeća Europe odr-
žim govor pod nazivom "Kako 
raditi s djecom žrtvama seksual-
nog zlostavljanja i nasilja: Primjer 
Poliklinike za zaštitu djece grada 
Zagreba iz Hrvatske". Tom prili-
kom se, na najvišoj svjetskoj 
razini, raspravljalo o međunaro-
dnim standardima za sprječava-
nje seksualnog zlostavljanja dje-
ce. Do tog poziva je došlo nakon 
što sam na skupu Vijeća Europe 
u Rimu, krajem studenog 2010., 
kada je službeno započela kam-
panja protiv seksualnog iskoriš-
tavanja djece "Jedno od pet", 
kao pozvani predavač, održala 
predavanje "Koordinacija struč-
njaka u rješavanju slučajeva 
spolnog zlostavljanja djece: pri-
kaz dobre prakse iz Hrvatske". 
Tada su stručnjaci Vijeća Europe 
prepoznali način rada Poliklinike 
kao uspješan model rada s tra-
umatiziranom djecom, kao i do-

RAZGOVOR S RAZLOGOM: 
Prof.dr.sc. Gordana Buljan Flander 
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bar primjer edukacije i koordinacije stručnjaka 
na svim razinama prevencije i intervencije, a to 
je na tragu upravo onoga što kampanja Vijeća 
Europe promiče. Zbog toga su smatrali da rad 
Poliklinike u Ujedinjenim narodima može biti 
predstavljen i drugim državama svijeta kao prim-
jer dobre prakse, a uz to je Vijeće Europe odlu-
čilo upravo u Zagrebu, 27. i 28. listopada 2011., 
održati regionalnu konferenciju "Zaustavimo 
spolno nasilje nad djecom – ratificiranje i imple-
mentiranje Konvencije Vijeća Europe o zaštiti 
djece od spolne eksploatacije i zlostavljanja." 
Tijekom drugog dana Konferencije njezini sudi-
onici posjetiti će našu Polikliniku, gdje ćemo im 
prezentirati naš model rada sa zlostavljanom 
djecom. Naravno da je i za mene i za Polikliniku, 
a u krajnjoj liniji i za našu struku u Hrvatskoj, to 
velika čast i priznanje da, radeći na ovaj način, 
idemo dobrim putem. 

 
2. Vaše nastojanje ali i sjajni rezultati na pod-
ručju problematike zlostavljanja i zanemari-
vanja djece poznati su svekolikoj javnosti. 
Zapravo, i Vaš profesionalni razvoj kreće iz 
Klinike za dječje bolesti u Klaićevoj u Zagre-
bu. Kako je zapravo započela i kako se razvi-
jala Vaša sjajna karijera? Što Vas je potaklo 
na rad sa zlostavljanom djecom i što Vas i 
dalje nadahnjuje u Vašoj misiji? 

 
I prije nego što sam upisala psihologiju znala 
sam da ću raditi s djecom. Imam sreću što mi se 
ta želja i ostvarila. Odmah nakon završenog 
fakulteta dobila sam priliku raditi u Klinici za 
dječje bolesti Zagreb, gdje je već postojala uva-
žena ekipa psihologa, od kojih sam mogla puno 
naučiti. U to doba psiholozi su imali daleko bolju 
poziciju u zdravstvu nego danas. Svi odjeli su 
nas konzultirali u vezi dijagnostike i terapije, bili 
smo uključeni u sistematske preglede predškol-
ske djece, pa smo na vrijeme mogli otkriti rizičnu 
djecu i rizične obitelji, te ih uključiti u adekvatan 
tretman. Paralelno sam se uključila i u rad ne-
vladinih udruga sa zlostavljanim ženama i dje-
com. Nikako nisam mogla prihvatiti tadašnju 
praksu da roditelj koji pretuče i ozlijedi svoje 
dijete, koje zbog toga bude hospitalizirano, mo-
že u bolnici potom potpisati otpust djeteta, vratiti 
dijete u isto okruženje i nastaviti ga zlostavljati, a 
bez ikakvih posljedica. Još manje sam mogla 
shvatiti i prihvatiti da seksualno zlostavljano 
dijete, mi stručnjaci, vraćamo u istu obitelj, istom 
zlostavljaču i da nemamo nikakvu profesionalnu 
moć, a često ni dovoljno volje niti znanja zaštititi 
to dijete. S puno takve djece sam se susretala u 
Skloništu za žene žrtve obiteljskog nasilja, a 
tijekom rata sam također imala značajan broj 
djece koja su traumatizirana, ne samo ratnim 

zbivanjima, nego i fizičkim i seksualnim nasiljem 
u obitelji. Imala sam potrebu nešto učiniti za tu 
djecu, a istovremeno sam bila svjesna da o toj 
problematici nemam dovoljno znanja, a niti po-
drške u sustavu.  
 
Opet sam imala sreću da sam 1995. godine, 
zbog angažmana u nevladinom sektoru, pozva-
na na edukaciju "Child abuse and neglect", koju 
su provodili najveći američki stručnjaci iz tog 
područja tijekom slijedećih sedam godina, do 
2002. godine, za zemlje središnje i istočne Eu-
rope. Tijekom te edukacije sam, kao stipendist, 
imala priliku provesti i neko vrijeme na drugim 
klinikama u Americi koje se bave zaštitom zlos-
tavljane djece. Iz svih tih iskustava je najprije 
proizašla ideja o osnivanju telefonske linije za 
zlostavljanu i zanemarenu djecu, pa sam 1997. 
godine pokrenula osnivanje udruge Hrabri tele-
fon – telefon za zlostavljanu i zanemarenu dje-
cu, koji postoji sad već 14 godina. Danas imamo 
100 volontera i četiri zaposlena stručnjaka, a ja 
sam voditeljica znanstvenih i stručnih programa 
Hrabrog telefona. Kako smo kroz Hrabri telefon 
puno radili na podizanju javne svijesti i senzibili-
zaciji javnosti, surađujući s medijima kao partne-
rima u zaštiti djece, sve više zlostavljane djece 
se počelo javljati i tražiti pomoć, a broj stručnja-
ka, posebno psihologa, umjesto da sukladno 
tom podatku raste, je zapravo padao. Tako da 
sam se jedno vrijeme pitala jesmo li djeci donijeli 
više štete nego koristi, jer nakon što se povjere, 
npr. na policiji ili CZSS-u, mi odrasli ih opet "iz-
damo" jer ne postoji ustanova u kojoj će se s 
njima dalje raditi i koja će ih štititi.  
 
Zato sam 2000. godine gradonačelniku grada 
Zagreba, g. Milanu Bandiću i pročelniku 
Gradskog ureda za zdravstvo dr. Zvonimiru 
Šostaru iznijela problem i predložila da Grad 
Zagreb preuzme brigu o toj djeci, jer mala udru-
ga poput Hrabrog telefona to više ne može sa-
ma. Predložila sam sasvim novi model rada – 
projekt Poliklinike za zaštitu djece. U Gradu sam 
naišla na izuzetno razumijevanje i spremnost za 
taj projekt, pa je krajem 2002. godine naša Po-
liklinika počela s radom. Tada smo imali 22 dje-
latnika, a danas nas je 33, od toga nas je devet 
psihologa. Multidisciplinarni pristup koji mi pro-
mičemo je prepoznat i od Internacionalnog ud-
ruženja za prevenciju zlostavljanja i zanemari-
vanja djece (ISPCAN), pa smo 2008. godine 
dobili nagradu za najbolji multidisciplinarni tim u 
konkurenciji više od 180 zemalja.  
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4. Poliklinika za zaštitu djece grada Zagreba 
prva je takva ustanova u Hrvatskoj (širi pri-
kaz rada Poliklinike donosimo u ovom broju 
Psihologa). Kakvi su planovi za dalje? Bilo je 
govora da će se i u drugim hrvatskim grado-
vima osnivati slične ustanove? 

 
Bilo je takvih planova u Zadru i u Osijeku i u 
Dubrovniku i u Rijeci. Ne znam zbog čega ti 
planovi nisu ostvareni, no pretpostavljam da su 
problemi financijske prirode. Potreba je jasna – 
50 % naših pacijenata dolazi izvan Zagreba. 
Toliko smo preopterećeni da djeca ponekad 
čekaju na pregled i tretman i po tri mjeseca, a 
zlostavljanje treba zaustaviti isti trenutak kad se 
dijete povjeri. Znači, malih pacijenata ima puno, 
a naša Poliklinika je za sad jedina u Hrvatskoj. S 
obzirom na broj pacijenata i stvarne potrebe, 
trebalo bi otvoriti ovakve ustanove u barem još 
tri grada u Hrvatskoj. Ali ja ne odlučujem o tome. 
Moje kolege iz Poliklinike i ja spremni smo svoj 
provjereni model rada ponuditi svima, biti im 
konzultanti i supervizori, no nažalost mi nema-
mo utjecaja na politiku, koja odlučuje kome će 
dati prioritet u raspodjeli državnog novca. Da ja 
odlučujem, naravno da bih uvijek dala prioritet 
onima koji se ne mogu zauzeti za sebe. Mi će-
mo i dalje, osim dijagnostike i terapije zlostavlja-
ne i traumatizirane djece, raditi znanstvena is-
traživanja, publicirat ćemo znanstvene i stručne 

radove, kao i priručnike za roditelje, djecu i stru-
čnjake, posebno ćemo razvijati forenzičku djela-
tnost. Naime, puno surađujemo sa sudovima u 
vještačenju vjerodostojnosti dječjeg iskaza i 
roditeljske podobnosti u visoko-konfliktnim raz-
vodima brakova. Što se tiče planova za razvoj 
Poliklinike, najvažnije nam je dobiti adekvatan i 
veći prostor jer broj djelatnika se povećao za 
jednu trećinu. I tu su zlostavljana djeca naišla na 
razumijevanje Grada Zagreba, dobili smo pros-
tor bivše Hitne pomoći u Đorđićevoj ulici, koji 
sada preuređujemo.  

 
5. Kako psihologinja s dugogodišnjim klinič-
kim iskustvom gleda na sadašnju poziciju 
struke u praksi? Imate li nekih konkretnih 
prijedloga? 

 
Smatram da nam je startna pozicija generalno 
dobra. Imamo sjajnih kolega koji se trude i uspi-
jevaju promicati struku. Ali, kao i u svakom dru-
gom području, pojedinci nikad ne mogu napraviti 
toliko koliko možemo svi zajedno. Čini mi se da 
se još nismo udružili na pravi način i da bi svat-
ko od nas trebao promisliti što on kao stručnjak 
može dati za struku sa svog radnog mjesta, 
svoje pozicije i iz svog područja djelovanja. Ža-
losno je da u zdravstvu imamo status nezdrav-
stvenih djelatnika, te da u nekim zdravstvenim 
ustanovama psiholog mora raditi na uputnicu za 
psihijatra, ili pregled psihologa služi samo kao 
"laboratorijska pretraga", tj. od nas se traži samo 
testiranje. Naša strukovna udruženja trebaju 
puno više biti prisutna u javnosti, jer se dosad 
pokazalo da se adekvatnom suradnjom s medi-
jima može utjecati i na značajne promjene u 
društvu. Općenito mislim da smo kao stručnjaci 
premalo povezani u angažmanu na promicanju 
struke i afirmaciji psihologa u javnosti.  
 
6. Ostaje li Vam pored ovoliko aktivnosti i 
obveza slobodnog vremena i kako ga provo-
dite? 
 
Naravno da mi ostane slobodnog vremena. Po-
svećujem ga kćerima i prijateljima, volim pročita-
ti dobru knjigu, posjetiti zanimljivu izložbu. Volim 
što više vremena provesti u prirodi, brinuti o 
svom vrtu, otići s kćerima i prijateljima na plani-
narski izlet u Samoborsko gorje… 
 
Zahvaljujemo za sudjelovanje u razgovoru, 
želimo Vam puno uspjeha u daljnjem radu! 
 
Razgovarao: Josip Lopižić  
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Nagrada Grada Zagreba 2011. – prof. dr. sc. Gordani Buljan Flander 

 
Prof. dr. sc. Gordana Buljan Flander dobitnica je 
ovogodišnje Nagrade Grada Zagreba za postig-
nute rezultate u teorijskom, znanstvenom i prak-
tičnom radu u promicanju psihosocijalne i zdrav-
stvene zaštite djece Grada Zagreba i Hrvatske. 
Iza prof. dr. sc. Buljan Flander je 30 godina stru-
čnog i znanstvenog rada na polju kliničke i 
zdravstvene dječje psihologije, pa ova nagrada 
koju je Grad Zagreb odlučio dodijeliti nije izne-
nađenje. Danas je ravnateljica Poliklinike za 
zaštitu djece grada Zagreba, voditeljica stručnih 
i znanstvenih programa nevladine udruge Hrabri 
telefon, stalni je sudski vještak za psihologiju (za 
zlostavljanu i traumatiziranu djecu) za područje 
Županijskog suda u Zagrebu, nositeljica je pet 
kolegija na studijima za psihologiju, te je osmisli-
la i utemeljila i četiri sasvim nova kolegija u sus-
tavu izobrazbe budućih stručnjaka psihologa, a 
koji se upravo odnose na psihosocijalnu zaštitu, 
promicanje prava i podršku djetetu. Autorica je 
niza znanstvenih i stručnih članaka, knjiga i pri-
ručnika, a osim znanstveno-spoznajnih doprino-
sa, koji su prepoznati u stručnoj javnosti, nije 

manje važan ni njezin doprinos popularizaciji 
stručnih tema, pa je stoga i široj javnosti pozna-
ta kao autorica niza popularnih priručnika i pub-
likacija, u kojima nudi odgovore na svakodnevna 
važna pitanja. Također, prof. dr. sc. Gordana 
Buljan Flander promiče i angažirano radi na ideji 
kako bi mediji trebali biti jedni od partnera struč-
njacima u zaštiti djece, te i sama, nastupajući u 
svim vrstama medija, daje preporuke, izražava 
stručno mišljenje i zalaže se za prava djece. 
Važnost rada i postignuća koja je prof. dr. sc. 
Gordana Buljan Flander postigla, osim u našoj 
zemlji, prepoznati su i na međunarodnoj razini. 
2008. godine multidisciplinarni tim Poliklinike za 
zaštitu djece grada Zagreba dobio je priznanje 
od strane Međunarodnog udruženja za preven-
ciju zlostavljanja i zanemarivanja djece 
(ISPCAN). Također, prof. dr. sc. Buljan Flander 
na poziv Vijeća Europe pozvana je da se priklju-
či kampanji o zaustavljanju spolnog nasilja nad 
djecom, te da, kao primjer dobre prakse u radu 
sa seksualno zlostavljanom djecom, drugim 
državama svijeta prikaže model rada Poliklinike. 

 
Promjene u tijelima upravljanja HPD-om 

 

Društvo psihologa Istre - novi Upravni odbor 
 
Društvo psihologa Istre na svojoj je 12. redovnoj 
godišnjoj skupštini održanoj 9. lipnja 2011. u 
Motovunu, izabralo Upravni odbor u sastavu:  
 
Toni Erdfeld  
Mladen Kosanović  
Iva Milanović  
Kristina Pauro  
Marlena Plavšić  
Vesna Rusijan Ljuština  
Ladislav Trošt  
Meri Višić  
Marina Župan  

 
Sastav Upravnog odbora čini 7 članova i članica 
iz prethodnog mandata te dvoje novih.  
 
Predsjednik/ca, zamjenik/ca, tajnik/ca i rizni-
čar/ka se, prema statutu, biraju na prvoj sjednici 
Upravnog odbora. 
 
Nadzorni odbor ostaje u istom sastavu i dalje: 
Davor Apostolovski  
Dževdet Hadžiselimović  
Cvjetko Vretenar 

 

 
Pridružite nam se – 

učlanite se u Hrvatsko psihološko društvo,  
obnovite članarinu za 2011. godinu! 

Informacije o učlanjenju: 
www.psihologija.hr 

 

 

http://www.psihologija.hr/
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Prof. dr. Robert A. Roe, predsjednik EFPA-e:  

Impresioniran sam radom hrvatskih psihologa! 
 
Robert A. Roe  �M�H���S�U�H�G�V�M�H�G�Q�L�N���(�X�U�R�S�V�N�H���I�H�G�H�U�D�F�L�M�H���S�V�L�K�R�O�R�ã�N�L�K���G�U�X�ã�W�D�Y�D�����(�)�3�$�������6�Y�R�M�R�M���I�D�V�F�L�Q�D�Q�W�Q�R�M���E�Lo-
�J�U�D�I�L�M�L���G�R�G�D�R���M�H���R�Y�X���S�R�]�L�F�L�M�X���S�U�L�M�H���G�Y�L�M�H���J�R�G�L�Q�H�����X���2�V�O�X���Q�D���6�N�X�S�ã�W�L�Q�L���)�H�G�H�U�D�F�L�M�H. Sada se nalazi na polovini 
s�Y�R�M�H�J�� �S�U�H�G�V�M�H�G�Q�L�þ�N�R�J�� �P�D�Q�G�D�W�D���� �D�� �]�D�� �þ�L�W�D�W�H�O�M�H�� �3�V�L�K�R�O�R�J�D�� �J�R�Y�R�U�L�� �R�� �V�Y�R�P�� �S�U�R�I�H�V�L�R�Q�D�O�Q�R�P�� �L�V�N�X�V�W�Y�X�� �W�H�� �R��
svojoj viziji psihologije kao profesije u Europi, EFPA-�L���L���(�X�U�R�3�V�\���&�H�U�W�L�I�L�N�D�W�X�����,�D�N�R���M�H���E�L�R���S�O�H�Q�D�U�Q�L���S�U�H�G�D�Y�D�þ��
�Q�D���S�U�R�ã�O�R�M���J�R�G�L�ã�Q�M�R�M���N�R�Q�I�H�U�H�Q�F�L�M�L���K�U�Y�D�W�V�N�L�K���S�V�L�Kologa, ovaj smo razgovor vodili nakon konferencije, izme-
�ÿ�X���G�Y�L�Mu sjednica �,�]�Y�U�ã�Q�R�J���R�G�E�R�U�D���(�)�3�$-e.  
 

 
Koliko dugo ste psiholog? 
 
Više od četrdeset godina. Studij psihologije, koji 
je onda trajao sedam godina, završio sam na 
Sveučilištu u Amsterdamu 1969. godine. Nakon 
toga sam prošao vježbenički staž, za koji se ne 
sjećam je li trajao godinu ili dvije, da bih po nje-
govom završetku postao punopravni član NIP-a, 
Nizozemskog psihološkog društva čime se u 
Nizozemskoj postaje samostalni psiholog. 
 
Što je Vaša specijalnost? 
 
Specijalizirao sam psihologiju rada i organizacij-
sku psihologiju. Kao i mnoge kolege u ovom 
području, počeo sam s profesionalnom procje-

nom i selekcijom. Nakon toga sam se orijentirao 
na područje psihologije rada, baveći se radnim 
opterećenjem, izvedbom, oblikovanjem radnog 
mjesta i interakcijom računala i radnika. Potom 
sam se bavio rukovođenjem, organizacijskom 
kulturom i organizacijskom promjenom. Vjeru-
jem da sam u svom radu pokrio sva područja 
psihologije rada i organizacijske psihologije. 
 
Smatrate li se više znanstvenikom ili psiho-
logom - praktičarom? 
 
Oboje. Radio sam kao znanstvenik i predavač 
na pet različitih sveučilišta u Nizozemskoj i napi-
sao mnoštvo znanstvenih radova i publikacija. 
Trenutno predajem na jednom sveučilištu izvan 
Nizozemske i još uvijek radim na istraživanjima. 
Istovremeno sam se bavio, i još uvijek se bavim 
i primijenjenom psihologijom. Uz svoje akadem-
ske obaveze, posljednjih trideset godina radio 
sam kao konzultant. 
 
Kako ste se uključili u europsku psihološku 
arenu? 
 
Početkom osamdesetih, prekograničnom surad-
njom nizozemskih, britanskih, flamanskih i nje-
mačkih psihologa iz područja psihologije rada i 
organizacijske psihologije. Organizirali smo bila-
teralne konferencije, a potom i zajedničku konfe-
renciju – I. Europsku konferenciju psihologije 
rada i organizacijske psihologije u Nijmegenu, 
1983. godine. Kao predsjednik Konferencije, 
uvidio sam važnost prekogranične suradnje. To 
je za mene predstavljalo jednosmjernu ulicu 
nakon koje su uslijedili brojni susreti i tematski 
sastanci, aktivni angažman u mnogim tijelima, 
zatim sam postao predsjednik Europske udruge 
za psihologiju rada i organizacijsku psihologiju 
(EAWOP), uključio sam se u zajedničke istraži-
vačke projekte, sudjelovao sam u radu Europs-
ke federacije psiholoških društava (EFPA), zatim 
u EuroPsy Certifikatu itd. Moram ovdje dodati da 
jako vjerujem u Europu. Možda zato što sam 
rođen na kraju Drugog svjetskog rata; uvidjevši 
svo ludilo nacionalizma, ali i golemu snagu su-

 
























































































































































